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نعمت احمدی:
اصل همه پرسی یا تغییر کند یااجرا شود

یک حقوقدان درباره بازنگری در قانون اساسی اظهار داشت: باید 
اصول برجا مانده قانون اساسی مانند اصل ۵۹ این قانون مورد بازنگری 
قرار گیرد. طبق اصل پنجاه و نهم قانون اساسی، »در مسائل بسیار مهم 
اقتصادی،  سیاسی، اجتماعی و فرهنگی ممکن است اعمال قوه مقننه از 
راه همه پرسی و مراجعه مستقیم به آرا مردم صورت گیرد. درخواست 
مراجعه به آرا عمومی باید به تصویب دو سوم مجموع نمایندگان مجلس 
برسد.« لذا ما معضلاتی داریم که حل نشده است و حل نمی شود یا باید 
قانون اساسی تغییر پیدا کند یا  اصل ۵۹ با همین کیفیت اجرا شود. نعمت 
احمدی گفت: در مواردی هم تفسیر خیلی موسع شده است، مثلا الان در 
قانون اساسی، نظارت بر انتخابات برعهده شورای نگهبان است. این نظارت 
معمولی است و تا مجلس سوم انجام می شد و نظارت استطلاعی بود ولی 
ناگهان این نظارت به نظارت استصوابی تبدیل شد؛ لذا باید در مورد چندین 
اصل در قانون اساسی،  فکر اساسی کرد. این اصول اگر به همین کیفیت 
باشد و به همین شیوه اجرا شود، با بن بست هایی روبه رو می شویم که با 
دست های معمولی نمی شود آن را باز کرد. وی ادامه داد: طبق اصل ۵۳ 
قانون اساسی نیز»کلیه دریافت های دولت در حساب های خزانه داری کل 
متمرکز می شود و همه پرداخت ها در حدود اعتبارات مصوب به موجب 
قانون انجام می گیرد.« متاسفانه ما با قوانین عادی، نهادها و سازمان ها را  
از شمول اصل ۵۳ خارج کردیم و معلوم نیست پولشان کجا می رود. این 
وکیل دادگستری تصریح کرد: همچنین طبق اصل ۴۴ قانون اساسی، 
» نظام اقتصادی ایران بر پایه سه بخش دولتی، تعاونی و خصوصی با 
برنامه ریزی منظم و صحیح استوار است. بخش دولتی شامل کلیه صنایع 
بزرگ، صنایع مادر، بازرگانی خارجی، معادن بزرگ، بانک داری، بیمه، 
تأمین نیرو، سدها و شبکه های بزرگ آبرسانی، رادیو و تلویزیون، پست و 
تلگراف و تلفن، هواپیمایی، کشتیرانی، راه و راه آهن و مانند اینها است که 
به صورت مالکیت عمومی و در اختیار دولت است. بخش تعاونی نیز شامل 
شرکت ها و موسسات تعاونی تولید و توزیع است . بخش خصوصی شامل 
آن قسمت از کشاورزی، دامداری، صنعت، تجارت و خدمات می شود که 
مکمل فعالیت های اقتصادی دولتی و تعاونی است. مالکیت در این سه 

بخش مورد حمایت قانونی جمهوری اسلامی است.

نکتــه

سخــن روز
حمایت از دُردانه خودروساز 

ضررده تا کی؟
ادامه از صفحه اول / تفاوت قیمتی که به جیب 
دلالان می رود. سیاست بدون پشتوانه رقابتی در بازار 
تولید اتومبیل های داخلی که مدعی هستند ایران خودرو 
به ازای تولید هر خودرو، ۳۵ میلیون تومان ضرر می دهد، 
دیگر خودروسازها هم ضررهایی مشابه همین دارند. به 
گفته آقای احمد نعمت بخش، دبیر انجمن خودروسازان 
شرکت ایران خودرو در سال گذشته بالغ بر 1۵هزار و ۵00 
میلیارد تومان ضرر داده است که با جمع ضررهای انباشته 
شده گذشته، عدد 8۵ هزار میلیارد تومان هم اکنون در 
دفاتر ایران خودرو ثبت است. آمار سایپا و پارس خودرو هم 
مشابه آمار ایران خودرو است. به این خبر هم توجه کنید: 
ادامه ارائه صورت مالی ۹ ماهه خودروسازان به بورس 
نشان می دهد که زیان انباشته سه خودروساز بزرگ 
کشور یعنی ایران خودرو، سایپا، پارس خودرو تا پایان 
آذرماه جاری حدود ۴۳هزار میلیارد تومان است یعنی 
طی ۹ ماه ۴۳ هزار میلیارد تومان متضرر شده اند. یعنی 
1۳ میلیارد دلار با دلار آزاد. اگر 8۵ هزار میلیارد تومان 
را هم با دلار آزاد بسنجیم عدد 2۵ میلیارد دلار به دست 
می آید. عددی که در بحران مالی که در آغاز دولت اوباما 
آمریکا را فرا گرفته بود با تزریق 2۵ میلیارد دلار به صنعت 
خودروی آمریکا، این صنعت را دوباره سرآمد صنایع 
آمریکا و جهان کرد. حال پرسش این است کدام عقل 
سلیم می پذیرد، دردانه ای به اسم صنعت خودرو در کشور 
وجود داشته باشد که به خاطر این عزیزکرده از ما بهتران 
مانع ورود خودرو، حتی خودروهای دست دوم خارجی که 
در شأن ملت ایران نیست، می شود. اجازه دهیم این صنعت 
ضررکرده باز هم به تولید خود در جاده پرسرعت ضرردهی 
ادامه دهد. چه کسانی پشت صنعت خودرو کمین کرده اند 
که با تکیه بر ضرردهی باز هم مجوز افزایش قیمت به 
خودروی معیوب داخلی با همه ضرردهی بالای آن داده 
می شود؟ تفاوت قیمت کارخانه با قیمت بازار آزاد مبلغی 
است وسوسه انگیز و این مبلغ به جیب افراد خاصی می رود 
که این توان را دارند، همه قوانین را مثلا قانون نمره کردن 
خودروی جدید در مقابل اسقاط خودروی کهنه بایستند 
و یا سیستم موتوری خودرو هیچ تغییری نکند و سهم 
آلایندگی آن کماکان ادامه پیدا کند. بازهم بازارسیاه 
بین کارخانه و بازار مصرف را این دسته داغ نگه می دارند. 
به این آمار توجه کنید: قیمت محصولات ایران خودرو 
در بازار تغییرات به شرح زیر دارد. خودروی پژو پارس 
مدل 1۴00 از قیمت 270 تا ۳7۹ میلیون تومان خرید و 
فروش شد. قیمت پژوی 206 تیپ 2 مدل 1۴00 معادل 
2۴0 میلیون تومان خرید و فروش شد. این درحالی است 
که قیمت این خودرو در نمایندگی 127 میلیون تومان 
است. یا قیمت سمند LX ، 1۳2 میلیون تومان در کارخانه 
اما در بازار آزاد 2۴1 میلیون تومان است. نگاهی به سایر 
قیمت ها هم در سایت های مختلف داشته باشیم، متوجه 
عمق فاجعه می شویم که صنعت دردانه خودرو به رغم 
ضرردهی برای کارخانه تولیدکننده، سود سرشاری به 
جیب واسطه هایی می برند که این واسطه ها سال هاست 
اجازه نداده اند قیمت گذاری خودرو سر و سامانی به نفع 
مصرف کننده پیدا کند. پرسش این است؛ تولیدکننده 
هم که برابر آمارهای ذکر شده ضرر می دهد، پس چرا به 
تولید خود ادامه می دهد؟ نمی دانم! شاید فاصله سودده 
بین کارخانه و بازار مصرف که اتفاقا شکاف عظیمی 
است، به وسیله عده ای جیب شان پر می شود که قادرند 
صنعت ضررده تولید خودروی داخلی را کماکان سرپا 
نگه دارند تا جایی که بخش ضررده و زیان انباشته شده 
کارخانجات تولید خودرو، این صنعت را به ورشکستگی 
کامل برساند. فکری به حال دردانه ضرردهی به اسم 
صنعت خودروسازی داخلی بکنید. پدران ما در مثال های 
خود می گفتند» جلوی ضرر را هر کجا بگیری منفعت 
است« اما می بینیم که در اینجا عده ای که می توانند 
این صنعت را سرپا نگه دارند، در بخش ضرردیدگان قرار 
نمی گیرند بلکه مابه التفاوت قیمت آزاد و قیمت کارخانه 
به جیب اینها می رود. خنده دار است، در قرن 21 که برای 
فروش کالا انواع و اقسام روش ها را باید به کار برد، در ایران 
صنعتی وجود دارد که باید برای خرید کالاهای معیوب آن 
در نوبت ایستاد و اگر بخواهید از بازار آزاد تهیه کنید، مبالغ 
هنگفتی باید به جیب دلالانی سرازیر کنید که این دلالان 
صنعت خودروی ایران را تا هم اکنون اجازه نداده اند تبدیل 
به صنعتی ملی شود. یاد خیامی به خیر که قصد داشت 
صنعت خودروی مونتاژ خود را در کوتاه زمان به صنعتی 

ملی تبدیل کند.

 حکایت تلخ انتقال آب به مرکز کشور
ادامه از صفحه یک/

ریزگردها و آثار مخرب زیست محیطی نیز دامنگیر 
ایران شود. واگذاری منابع کشور به افراد درون ساختار 
قدرت موجب تخریب محیط زیست شده و آب بسیاری 
را برای استحصال منابع مصرف کرده که آن نیز ناشی 
از سیاست های به اصطلاح خصوصی سازی است که 
معادن کشور را در اختیار دوستان و آشنایان قرار 
می دهد تا آنها هر اقدامی که خواستند، برای استحصال 
معادن از منابع آبی داشته باشند. احداث کارخانه های 
فولادی و پتروشیمی در مناطق خشک و کویری کشور 
از دلایل اتلاف منابع طبیعی و منابع مالی کشور است 
که امروز باعث شده جامعه ما در این بحران دست و پا 
بزند و اسیر آن باشد. برای نمونه در خراسان رضوی در 
شعاع 100 کیلومتری 7 کارخانه فولاد وجود دارد که 
با ظرفیت 1۵ یا 20 درصد خود فعالیت می کنند. یا 
در شهر یزد شاهد رشد بی سابقه صنایع سرامیک و 
فولاد هستیم. شاهد بودیم که در دوره های مختلف 
ریاست جمهوری که روسای جمهور از آن مناطق 
آمدند صنایع آب و برق در آنها ایجاد شده در حالی که 
منابع ارزی و ریالی آن باید صرف استقرار این صنایع 
در مناطق حاشیه خلیج فارس می شد. در اسفند 
سال ۹6 انتقال آب از دریای عمان به صنایع مرکزی 
ایران تصویب شد که یک فاجعه است و از آن به عنوان 
موفقیت صنعتی یاد شد در حالی که صنایع فولادی 
باید به حاشیه خلیج فارس منتقل شود. هزینه کشور 
صرف لوله کشی برای انتقال آب به کویر ایران می شود 
به طوری که به ازای هر متر مکعب 2 دلار هزینه و نیاز 
به انرژی و برق دارد در حالی که اصلی ترین مسئله این 
مناطق، آب شرب آنهاست. در سال ۹7 مقدار زیادی 
از محصولات کشاورزی ما به کشورهایی مانند عراق و 
پاکستان قاچاق شد در همین سال 7۵0 هزار تن پیاز 
و سیب زمینی که بسیار آب بر هستند به همسایگان 
صادر کرده ایم. علاوه بر این 110 هزار میلیارد تومان 
یارانه حمل و نقل کشور دراین سال بود که قطعا بخشی 

از آن در محصولات صادر شده بوده است.
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دو نگاه به مسأله زنان

چند نگاه نسبت به حوزه زنان در عرصه سیاست کشور وجود 
دارد، کشور ما یک کشور چند وجهی است و وجود همچنین 
نگرش های متفاوت است که ضرورت برنامه داشتن و ضرورت 
انتخاب راهکار نهایی در ارتباط با موضوع زنان مثل همیشه یک 
اقدام اساسی برای کشور ما است. متاسفانه در طول چهل وسه 
سال گذشته هنوز یک برنامه و رویکرد منسجم نسبت به موضوع 
زنان نداشتیم. ما با دو خوانش در موضوع زنان مواجه هستیم یک 
خوانش معتقد به خوانش سنتی و در واقع تعریف نقش خاص برای 
زنان که همان مادری و همسری است و یک نوع خوانش، خوانشی 
است که می گوید زن علاوه بر این که مادر و همسر است یک انسان 
است و انسانی که قرار است عرصه های تعالی را طی بکند و نقش 
اجتماعی ایفاء بکند. طبیعتا می تواند صاحب نقش خودش باشد 
و هم به عنوان یک انسان همان طور که خداوند می فرماید »إنَِّ 
أکَْرَمَکُمْ عِنْدَ ا... أتَقْاکُمْ: گرامی ترین شما نزد خداوند باتقواترین 
شما است« حرکت بکند و هیچ تفاوتی بین زن و مرد وجود ندارد و 
نیست. این دو خوانش در طول چهل وسه سال گذشته همواره در 
کنار هم قرار گرفته اند و در برخی موارد رویاروی هم قرار گرفتند 
و به نظر من صحبت های نماینده محترم مجلس مبنی بر اینکه 
دختر 1۳ ساله می تواند ازدواج بکند برگرفته از خوانش اول 
است و خوانش دوم انتخاب خانم منصوری به عنوان دبیرکل یک 
حزب اصلاح طلب است. از نگاه خوانش دوم خانم منصوری ضمن 
همسر بودن، مادر و صاحب فرزند بودن می توانند شاغل باشند و 
عرصه های سیاست را طی بکنند و نقش اجتماعی خودشان را هم 
ایفا می کنند و ظرفیت دارند در حوزه های مختلفی مسئولیت 
سیاسی را هم به عهده بگیرند. در طول چهل و سه سال گذشته این 
دوخوانش که مرتب منجر به اقدامات مختلف شده است، قوانینی 
تدوین و تهیه شده است و قوانینی باز پس گرفته شده است مانند 
دستورالعمل هیات وزراء برای  انتخاب ۳0درصد مدیران از زنان 
در دوره آقای روحانی در نظر گرفته شده بود که دادگاه آن را ملغی 
کرد که بر آمده از یک نوع نگاه به مسأله زنان بود، در مقابل سخنان 
جناب آقای نماینده هم یک نوع نگاه است. منظور من این است که 
ما در این چالش گرفتار شده ایم و در واقع چشم انداز خوبی برای 
این تفاوت نگاه برای آینده جامعه ایران نیست. زنان ما امروز بالای 
8۵درصد آنان سواد دارند و نسبت به قبل از انقلاب 2۵درصد بود 
یک جهش بزرگ را شاهد هستیم با این تفاوت که جمعیت کشور 
در آن زمان حدود ۳۳ میلیون نفر بود و الان 8۵ میلیون نفر است 
و این رقم بسیار بزرگی است. 60درصد فارغ التحصیلان دانشگاه 
را زنان تشکیل می دهند، بیش از نیمی از کرسی های دانشگاه ها 
را زنان اشغال کرده اند و فرصت های شغلی بسیاری را دختران ما 
برای خودشان در ذهن خودشان طراحی کرده اند و نیاز دارند که 
در جامعه حضور پیدا بکنند و جامعه هم نیاز دارد نه این که فقط 
نیاز زنان باشد، جامعه نیاز دارد برای این که بتواند تعادل خودش 
را حفظ بکند حقوق همه شهروندانش را در یک سطح قرار بدهد. 
موضوع عدالت جنسیتی مسئله بسیار جدی است، امروز هزاره 
سوم است و ما دیگر نمی توانیم با حالت آمرانه و گفتن شدن و 
نشدن افراد را از حقوق خودشان محروم بکنیم و یا فرصت بهره 
گیری از حقوقشان را ندهیم. تعیین تکلیف این مسأله بسیار به 
ما کمک می کند برای آینده این کشور که نیمی از جمعیت آن را 
زنان تشکیل می دهند. ضروری است که هر چه زودتر نهادهایی 
که برنامه ریز و سیاست گذار هستند نسبت به تهیه برنامه ای 
برای تعریف نگاه حمهوری اسلامی نسبت به زنان اقدام بکنند. 
از سوی دیگر لازم می دانم که چند نکته را به تمام قانونگذاران و 
برنامه ریزان و تمام کسانی که مصوبه تهیه می کنند بگویم که در 
عصر و زمانه ای که زیست می کنید دیگر نمی توانید یک جانبه  از 
زنان و دختران انتظار داشته باشید یعنی فقط بگویید شما یا مادر 
باشید یا همسر یا هردو، اینها افراد جامعه انسانی هستند و شما 
نمی توانید انسان ها را فقط با نقششان تعریف کنید. انسان مخلوق 
پروردگار است و خدا می فرماید برگزیده ترین شما با تقوا ترین 
شما است. هیچ تفکیک جنسیتی خداوند متعال در مقام قرب به 
خودش قبول نکرده است.  با ورود به همچنین رویکردهایی فقط 
یک جور لباس تعارض با جامعه را می پوشید و به نظرم امروز نیاز 
به تعارض با جامعه نداریم. امروز نیاز به همراهی، همدلی و گفت 

و گو داریم.

یـادداشــت

احزاب صرفا 
برای این شکل 
نگرفته اند که در 
انتخابات وارد 
شوند و پست 
سیاسی و اجرایی 
بگیرند و بعد 
مسیرشان از 
مردم جدا کنند. 
احزاب باید نقش 
جامعه محور در 
جامعه برای اقامه 
حق داشته باشند

در جبهه 
اصلاحات اندیشه 
مطالبه گری را 
تقویت کنیم. 
دولتی که مدعی 
است که می تواند 
چهار میلیون واحد 
مسکونی را در 
چهر سال بناکند، 
این شعار یا 
پوپولیستی است 
یا واقعی، این 
وعده باید تحقق 
پیدا کند

آرمان ملی: در جریان انتخابات خرداد 1400 شاهد شکاف و انشقاقی در جبهه اصلاحات در مورد ورود یا عدم ورود به انتخابات بودیم، با فرو نشستن تب و تاب انتخابات و یکدست 
شدن قوا و در دوران تسلط اصولگرایان بر مدیریت کلان کشور، چنین وضعیتی طبیعتا فرصت مناسبی برای جبهه اصلاحات است تا با بازنگری در ساختار و شعارهایش بار 
دیگر پشتوانه مردمی خود را به دست آورد و با این پشتوانه در آینده بتواند وارد رقابت های انتخاباتی شود. این در حالی است که اصلاح طلبان هنوز با وجود گذشت چند سال 
از کنار رفتن از قدرت هنوز برنامه مدون و مشخصی برای بازنگری در راهبردها، رویکردها و نوزایی گفتمانی نداشته اند و عملکرد خود را مورد آسیب شناسی قرار نداده اند. 
در این راستا برای بررسی حال و روز جبهه اصلاحات و احزاب اصلاح طلب، عملکرد دولت طی ماه های گذشته و سایر تحولات سیاسی »آرمان ملی« با مجید محتشمی، فعال 

سیاسی به گفت و گو پرداخته است که می خوانید. 
 روند بازسازی و سیاست ورزی در جریان اصلاح طلبان 

را بعد از انتخابات 1400 چگونه ارزیابی می کنید؟
جبهه اصلاحات قبل از انتخابات 1۴00 در 
قالب شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان 
و با حضور ۳1 حزب و تعدادی افراد شخصیت 
حقیقی نهایتا با ریاست موسوی لاری جلساتی 
را تشکیل دادند و منجر به این شد که نامزد 
نخبه و برجسته ای از میان اصلاح طلبان 
نتوانست به انتخابات ورود پیدا کند و با 
ردصلاحیتی که شد مجموعا شورای عالی 
سیاست گذاری اصلاح طلبان در انتخابات 
فعال نبودند، چون نامزد مستقلی نداشتند 
و به نوعی برخی از احزاب از آقای همتی 
حمایت کردند. در بعد از انتخابات1۴00 
آنچه که مشاهده می کنید نام شورای عالی 
سیاستگذاری اصلاح طلبان به جبهه اصلاحات 
ایران تغییر کرد و همه بر این باور بودند که 
یک بازسازی اساسی از اصلاح طلبان اتفاق 
بیفتد و همه احزاب و افرادی که می توانند 
موثر باشند، بیایند و در قالب نام جدیدی به 

نام جبهه اصلاحات ایران به هم افزایی فعالیت های سیاسی و 
انتخاباتی در آینده بپردازند، ۳1 حزب مجددا و به اضافه 1۵ نفر 
از افراد و شخصیت های ملی اصلاح طلبان به ریاست آقای بهزاد 
نبوی تشکیل شد. در حال حاضر تلاش ها در جبهه اصلاحات این 
است که با آسیب شناسی فعالیت های گذشته اصلاح طلبان چه 
در قالب احزاب و چه در قالب شورای عالی سیاستگذاری و جبهه 
اصلاحات فعلی این است که بتوانیم بازتولید قدرت سیاسی در 
روند فعالیت های سیاسی- انتخاباتی کشور داشته باشیم. در همین 
آسیب شناسی همه تلاش ها آن است که آن اتفاقی که در وضعیت 
موجود کشور در حال رخ دادن است و آن هم به نوعی گذار و آثار 
و نتایجی که در طول چهل سال گذشته بین اصولگرایان تندرو 
تلاش ها به گونه ای بوده ترغیب مردم را تضعیف، کنند. کاهش 
مشارکت در انتخابات چیزی که از قبل زمینه های آن بود و در 
انتخابات مجلس یازدهم در 1۳۹8 و انتخابات ریاست جمهوری 
سیزدهم 1۴00شاهد بودیم که آن حلقه خمسه ای که به دنبال 
تئوری خاص درصدد این است که نقش مردم را تزئینی قلمداد 
بکند. تلاش های این گروه علنی شد و شاهد بودیم که هم در 
انتخابات 1۳۹8 و  هم در انتخابات 1۴00 شاهد کاهش روند 
حضور مردم در انتخابات بودیم و اتفاقات در انتخابات 1۴00 
صورت گرفت و ما کمترین میزان مشارکت مردم در انتخابات 
سیزدهمین دوره ریاست جمهوری را داشتیم و به هر حال 
تلاش های آن ها در انتخابات و اخیرا هم بعد از انتخابات ریاست 

جمهورب شاهد حضور نظامیان در رده های سیاسی هستیم.
 در پیام آقای خاتمــی برای کنگره حزب اتحاد ملت 
ایران بر نگاه جامعه محور احزاب تاکیــد شده بود، در این 

باره چه نظری دارید؟
نگاه جامعه محور یا طرح نگاه انتخابات محور موضوعی است 
که در محافل اصلاح طلبان مورد بحث است. برخی از احزاب 
مدعی هستند که حزب در کشور بیشتر نقش حضور در انتخابات 

و ورود در رقابت های انتخاباتی است و نقش احزاب را بیشتر در 
ظهور و بروز انتخابات تعریف و تاثیر می کنند. اما نگاه جامعه 
محور احزاب به موضوع فعالیت های سیاسی 
کشور امری ملی و فرهنگی- سیاسی در جامعه 
است یعنی همه احزاب باید تلاش بکنند تا 
فصل سوم قانون اساسی تحت عنوان حقوق 
ملت که 2۳ اصل )از اصل 1۹ تا اصل ۴2( را 
شامل می شود همه تلاش سیاسیون، نخبگان و 
به ویژه احزاب را به گونه ای جهت گیری می کند 
که امر فعالیت های سیاسی از حالت انتخاباتی 
محض و انتخابات محور به سمت فعالیت های 
فرهنگی- سیاسی در جامعه در ابعاد مختلف 
که یکی از آن ابعاد بحث انتخابات، حقوق بشر، 
رعایت عدالت در جامعه، حق آزادی بیان و قلم، 
حق آزادی انتخاب شدن و انتخاب  کردن و... که 
مجموعه حقوقی در قانون اساسی دیده شده 
است. مجموعه حقوقی که برای انسانیت در 
جوامع بشری باید شکل دهند و دنبال کنند. 
همه اینها در فعالیت های احزاب از نگاه آقای 
خاتمی که بر جامعه محور بودن تاکید داشتند 
باید لحاظ بشود. یعنی احزاب صرفا برای این شکل نگرفته اند که 

در انتخابات وارد شوند و پست سیاسی و اجرایی 
بگیرند و بعد مسیر احزاب و مردم جدا شود. 
احزاب باید نقش جامعه محور و به عبارتی 
فرهنگی – سیاسی را در جامعه برای اقامه حق 

در جامعه ایرانی به منصه ظهور برسانند.
 یکی دیگر از محــورهای پیام آقای 
خاتمی برای کنگره حــزب اتحــاد ملت 
ایران تاکید بر گفت و گوی درون جبهه ای 
و گفت و گو با مردم بود، با توجه به وضعیت 
اقتصادی و تنگناهای معیشتی گفت و گو 

با مردم چگونه ممکن است؟
در نگاه جامعه محور احزاب یکی از حقوقی 
که مورد توجه است حق معیشت و رفاه است 
همچنان که حق آزادی، حق امنیت، حق 
حیات، حق حفظ محیط زیست، حق آموزش 
و حق بهداشت و سلامت عمومی جامعه مطرح 
است. همه اینها باید جزو تلاش های احزاب 
صورت بگیرد و به هر حال آنچه راجع به معیشت 
و با توجه به اینکه مردم در بحران معیشت به 

سر می برند احزاب به عنوان یکی از وظایف مطالبه گری نسبت 
به دولت به ویژه با بهره گیری از ظرفیت فضای مجازی که کمک 
می دهد به مجموعه فعالیت سیاسی و حزبی، همه تلاش کنند 
این مطالبات منعکس شود و دولت آقای رئیسی هم موظف است 
نسبت به حل مشکلات مردم از جمله در معیشت و در مجموعه 
مطالبه گری از دولت. در جبهه اصلاحات اندیشه مطالبه گری را 
تقویت کنیم تا دولت پاسخگو شود. دولتی که مدعی است که 
می تواند چهار میلیون واحد مسکونی را در کشور ایجاد بکند این 
شعار یا پوپولیستی است یا واقعی و این وعده باید تحقق پیدا کند. 

همچنین دولتی که مدعی بود قیمت ارز را می تواند ثابت نگه دارد 
الان قیمت ارز ۳0 هزار تومان را درنوردیده است. باید مطالبه گری 
را آنقدر تکرار و تلاش بکنیم آحاد مردم در قالب تقویت و تنویر 
افکار عمومی به نوعی یقه گیری منطقی از دولتمردان  داشته تا 
آنها در مقابل اقدامات اجرایی پاسخگو باشند. الان روند در این 
صد روزه برخلاف آنچه دولت اشاره کرد در عمل ما شاهد آن تحول 
مطلوب نبودیم. به اعتقاد ما دولت در این صد روز موفقیت چندانی 
را کسب نکرده است. هرچند که دعا می کنیم از فرصت های باقی 
مانده استفاده بشود و به نوعی در جهت اصلاح امور دولت سیزدهم 

موفق باشد.
 آقای رئیسی شعار دولت فراجناحی و فراگیر دادند 

ولی در عمل این مقوله در انتصابات رعایت نشد.
آقای رئیسی وابسته به حزب خاصی نبودند و بیشتر عقبه آقای 
رئیسی در قبل یک گعده ای بین دوستان بودند. تفکر حزبی و 
تشکیلاتی نداشتند که افراد نخبه و هم رای و هم فکر در کنار ایشان 
باشند تا آقای رئیسی بتواند از آنها یک مجموعه گسترده ای برای 
مدیریت کشور انتخاب بکند. یک گعدهای از دوستان که برخی از 
آنها را ایشان نمی شناسد. یک مجموعه سیاسی تر جبهه پایداری 
است که آن هم یک گروه اندک سیاسی تندرو است در جامعه ما و 
شاهد هستیم که در جاهای حساس مستقر شده اند. به نوعی بدشان 
نمی آید رئیس دولت را در این جبهه بیاورند و هضم کنند. آقای 
رئیسی الان گرفتار دو الیگارشی خویشاوندسالار 

و جریان الیگارشی جبهه پایداری است. 
 همسویی دولت و مجلس تا کجا ادامه 
خواهد داشت و آیا در آینده شاهد شکاف 

بین مجلس و دولت خواهیم بود؟
یک  که  هستم  این  شاهد  مجلس  در 
مجموعه ای با مرکزیت آقای قالیباف که آن 
هم  بیشتر جنبه ایدئولوژیک نداشته و جنبه 
پراگماتیستی، همکاری در جبهه و در برخی 
از ارگان ها دارند،  موفق شدند دور هم جمع 
بشوند و معلوم نیست تا پایان چهار سال مجلس 
یازدهم بتوانند یک سازماندهی مطلوب فکری 
و اندیشه ای را در بین خودشان فراهم کنند. 
یعنی یک مجموعه ای از افراد که ارتباطات 
فکری همدیگر را دنبال نمی کنند و هر کدام 
از اینها که سواد سیاسی و دانشگاهی داشتند و 
در قالب یک حزب تمرکز نداشتند از قبل مانند 
آنچه در مورد آقای رئیسی گفته شد به صورت 
گعده اجرایی تر نسبت به رئیس دولت در قالب 
و مرکزیت آقای قالیباف دور هم جمع شدند و محصول آن هم این 
شده است که مجلس از توانایی فکری، اندیشه ای و منطومه فکری 
برجسته ای در حد انتظار برخوردار نیست و مساله ای در مجلس 
مطرح می شود که واقعا امید و اعتماد را خدشه دار می کند. پس 
این تفکر در جامعه و آن چیزی که از برخی نظامیان که در قالب 
استانداران و بعضی وزارتخانه ها ورود پیدا کرده اند که به اعتقاد 
ما از نظر فکری منسجم تر هستند ولی با روح ورود نظامیان به 
مجموعه سیاسی و ساختار سیاسی کشور که حضرت امام هم 

توصیه داشتند ما هم موافق نیستیم.

  مجید محتشمی درگفت و گو با »آرمان ملی«: 

جرياناحمدینژاد
-انتصاباتفاميلی؛
دونقطهضعفدولت

      رئیسي مي تواند با عبور از این دو الیگارشي 
استقلال خود را حفظ کند و همه را به یاري بطلبد

     اندیشه مطالبه گری باید تقویت شود
     احزاب صرفا کارکرد انتخاباتی ندارند

 زهرا نژادبهرام
فعال سیاسی اصلاح طلب

یک تحلیلگر مسائل بین الملل در ارزیابی 
روند کلی مذاکرات وین در دور هفتم و در 
این خصوص که ایران بارها از توافق مدنظر 
خود با عنوان توافق خوب یاد کرده است و 
این در حالی است که دو پیش نویس هیات 
ایرانی از سوی طرف مقابل به عنوان خواستی 
بیش از برجام تعبیر شده است، این توافق 
خوب مدنظر ایران چه مواردی را در بر 
می گیرد، اظهار داشت: ایران معتقد است 
که دو پیش نویسی که در دور هفتم ارائه 
داده کاملا در راستای برجام است که یکی در 
خصوص رفع تحریم ها و دیگری در خصوص 
مسائل فنی هسته ای و کاهش تعهدات ایران 
است و البته پیش نویس سومی با عنوان 
مدت راستی  آزمایی از رفع تحریم ها نیز در 
دور هشتم ارائه خواهد شد. عبدالرضا فرجی 
راد گفت: ایران اعتقاد دارد که براساس متن 
پیش نویس ها که ارائه شده مطالبی بوده که 
در شش دور مذاکرات قبلی مورد بحث قرار 
گرفته و هیچ کدام خارج از متن برجام نیست. 
طرف غربی هم نگفته ایران اشتباه می کند اما 
می گوید ما توقع نداشتیم که طرف ایرانی آن 

8۵ درصد گفت وگوهای قبلی را نادیده بگیرد 
و در آن دست ببرد. وی افزود: اینکه مذاکرات 
از ابتدا صورت بگیرد طرف مقابل مقاومت 
می کند و اعلام می کند این خلاف انتظار ما 
بود.  بحث ها در حال حاضر این است. ما باید 
ببینیم پنج شنبه چقدر طرفین می توانند با 
هم کنار بیایند. ایران پیشنهاداتش را ارائه 
کرده و قطعا در پایتخت های اروپایی مورد 
بحث قرار گرفته و با طرف آمریکایی نیز تبادل 
نظر شده است که در نهایت ببینیم آنها با چه 
پیشنهادی به وین باز می گردند. آنچه که 
مسلم است اینکه مذاکرات ادامه پیدا می کند، 
چرا که این اراده در دو طرف وجود دارد که 
به توافق دست پیدا کنند. این کارشناس 
ارشد سیاست خارجی ادامه داد: البته در این 
میان خناسانی مانند اسرائیل هم هستند که 
سعی دارند در این مسیر اخلال ایجاد کنند و 
همین نگرانی اسرائیل به این معنی است که 
امیدواری برای حصول توافق وجود دارد و 
سفر رئیس موساد به آمریکا هم موید همین 
نگرانی است. رویکرد تیم جدید نسبت به 
گذشته متفاوت شده و در نتایج شش دور 

مذاکرات پیشین دست برده و انتظارات 
جدیدی را هم مطرح کرده که البته مساله 
راستی آزمایی، تضمین و رفع تحریم های 
بعد از خروج ترامپ کار درستی است، چرا که 
توافق زمانی معنا پیدا می کند که به اقتصاد 
ایران کمک شود. فرجی راد در این خصوص که 
با توجه به اینکه در تازه ترین اظهارنظر یکی از 
طرفین غربی برجام، وزارت امور خارجه آلمان 
اعلام کرده که پیشنهادهای اخیر تهران 
قابل قبول نیست و ممکن است دور هشتم 
مذاکرات با بن بست مواجه شود، بیان کرد: 
این موضوع از سوی آلمان مطرح شده که در 
حال حاضر دولتی روی کار آمده که کمی با 
دولت قبلی متفاوت و شاید هم تندتر باشد و 
طبیعتا این به معنی آن نیست که صحبت شان 
بن بستی ایجاد کند. خواست غرب این است 
که ایران در پیشنهاداتش اندکی تعدیل ایجاد 
کند. وی ادامه داد: طبیعتا در مذاکرات، 
هم در سمت ایران و هم در سمت غرب 
تعدیل صورت می گیرد؛ دیپلماسی به معنی 
این نیست که در مذاکرات یک کشور به 
100درصد خواست خود برسد و چیزی 

نصیب طرف مقابل نشود. دیپلماسی جنگ 
نیست و لازم است تعدیلاتی از سوی دو 
طرف صورت بگیرد. خیلی نباید اظهارات این 
چنینی را بزرگ کرد. فرجی راد در پیش بینی 
دور هشتم مذاکرات عنوان کرد: امیدوار هستم 
که مذاکرات ادامه پیدا کند چراکه پیش تر هم 
گفتم هر دو طرف ایران و آمریکا خواستار 
حصول توافق هستند. رئیس سازمان سیا نیز 
در تازه ترین اظهار نظر خود در خصوص ایران 
اعلام کرده که سندی مبنی بر تسلیحاتی 
کردن برنامه هسته ای ایران وجود ندارد و 
این بخشی از علائم مثبت برای خوشبینی 
به روند مذاکرات است که به اسرائیل و برخی 
کشورهایی منطقه اعلام می کند که ما می 
خواهیم مذاکره کنیم و ایران به دنبال بمب 
هسته ای نیست. پس تهدید به اینکه فرصت 
نیست شانتاژ هایی برای امتیازگیری است 
و مدت هاست این مسائل مطرح می شود. 
شما بدانید که مذاکرات ادامه پیدا کرده و 
هر دو طرف در ادامه برای دستیابی به توافق 
انعطاف خواهند داشت. این دیپلمات پیشین 
در خصوص امکان دستیابی به توافق پیش 
از پایان سال میلادی نیز تصریح کرد: این را 
امروز نمی توان گفت بلکه پس از پایان دور 
هشتم بهتر می توان تحلیل کرد اما بنده این 

احتمال را ضعیف نمی دانم.

عبدالرضا فرجی راد:

اراده برای حصول توافق در وین وجود دارد


